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 صنعت نفت کشور 
 حداکثر استفاده را 

از برجام داشته است
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی ظهر امروز 
)یکشنبه( در مراسم بهره برداری از طرح های توسعه 
میادین نفتی غرب کارون اظهار کرد: برجام یعنی یک 
فضــای جدید و تنفس جدید که باید از این فضا بهره 

برداری کرد، اکنون درها باز شده که ما کار کنیم.
وی در ادامه افزود: صنعت نفت باید از این فضا بهره 
ببرد و به حق هم اعجاب جهانیان را برانگیخته است. 
همانطور کــه برجام موجب اعجاب جهانیان شــد، 
تحرک صنعت نفت نیز موجب اعجاب شد. می گفتند 
برجام عملیاتی شــده، اما سال ها طول می کشد که 
صادرات نفت به 2 میلیون بشکه برسد و مابه این زودی 
ها به شــرایط قبل از تحریم نمی رســیم، اما صنعت 
نفت در چند ماه کاری کرد که جهانیان را به شگفتی 
وا داشــت و این تلاش ها جای تشکر و سپاسگزاری 
دارد. روحانی خاطر نشــان کــرد: در طول مذاکرت 
بار اصلی برجام بــر دوش وزارت امور خارجه، وزارت 
دفاع، سازمان انرژی اتمی، شورای عالی امنیت ملی 
و مجلس بود و شــورای نگهبان هم در روزهای آخر 
در این افتخار شریک شد. رهبری هم از آغاز راهنما 
و هدایتگر بودند و ملت بزرگ هم پشتوانه دولت بود، 
اما بعد از برجام دستگاه های دیگر این بار را بر دوش 
گرفتند که یکی از این بخش ها صنعت  نفت و وزارت 
نفــت بود و به خوبی هم از این فضا بهره برداری کرد. 
رئیس دولت تدبیر و امید با اشاره به اینکه از این فضای 
مناسب باید به خوبی استفاده کنیم اظهار کرد: غرب 
کارون یکــی از میدان های فعالیــت ما بعد از جنگ 
تحمیلی اســت. امروز ما بعد از سه سال به رقم تولید 
250 هزار بشــکه در این منطقه رسیده ایم، که توان 
تولید 300 هزار بشــکه را هم داریم، اما باید این رقم 
به بیش از 1 میلیون بشکه برسد. ما برای دستیابی به 
این هدف به سرمایه و تکنولوژی نیازمندیم. اما سرمایه 
ما محدود است و برای فازهای بعدی این منطقه 18 

میلیارد دلار سرمایه نیازمندیم.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: در تکنولوژی ضریب 
بازیافت  مهم است. اهمیت دارد که چقدر می توانیم 
از یک چاه نفت اســتخراج کنیم. مخزن این منطقه 
67 میلیارد بشــکه اســت که اگر یک درصد بتوانیم 
بازیافت را بالا ببریم در واقع 670 میلیون بشکه نفت 
بیشتر تولید می کنیم که معادل 33 میلیارد دلار می 
شود. ما باید بتوانیم چاه ها را جوان و سرپا نگه داریم 
زیرا می خواهیم از چاه ها در بلند مدت استفاده کنیم 

که این به تکنولوژی روز نیاز دارد.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به اینکه امروز شاهد 
افزایش تولید 250 هزار بشــکه هستیم که باید این 
رقم را به بالای یک میلیون بشــکه برسانیم تصریح 
کرد: برای آبادانی خوزســتان باید از منابع به خوبی 
بهره برداری کنیم. برای سلامت محیط زیست باید 
از فناوری درست استفاده کنیم. الان گاز در یادآوران 
می ســوزد، چــون بخش NGL فعال نیســت. می 
توانیم با بهره برداری از تکنولوژی و سرمایه، محیط 

زیست سالم تری داشته باشیم.

نه به شفافیت!
مخالفت نمایندگان با کلیات طرح شفافیت دریافتی مدیران کشور 

طرح شفافیت دریافتی مدیران کشور و اســترداد دریافتی های مازاد موضوع 
داغ امــروز مجلس بود کــه مخالفت طراحان طرح آن را بی نتیجه گذاشــت. 
پس از داغ شــدن موضوع فیش های حقوقــی چند طرح در مجلس با همین 
موضوع مطرح شد. محمد دهقان،  نماینده طرقبه و چناران طراح یکی از آنها 
بــود که طرحــش را دوفوریتی ارائه داده بود اما تنها یــک فوریت آن رای آورد. 
طرح دیگری از دل بررسی های کمیسیون اصل نود درآمد. طرح دهقان ابتدا 
برای بررسی به کمیســیون اجتماعی رفت اما پس از مدتی برای بررسی کامل 
تر و تطبیق با طرح کمیسیون اصل نود به این کمیسیون ارجاع شد، کاری که 

بارها با مخالفت طراحان اولیه همراه شد.
نتیجه بررسی های کمیسیون اصل نود امروز در دستورکار صحن علنی مجلس 
قــرار گرفــت و موافقان و مخالفــان طرح هر دو از جنــاح اصولگرای مجلس 
بودند. تندروها که به طراحان اولیه نزدیک ترند در مقام مخالف سخت گفتند و 
اصولگراهای معتدل در مقام موافق گزارش کمیسیون اصل نود. تعداد زیادی از 
نمایندگان هم نسبت به ارجاع طرح به کمیسیون اصل نود تذکر و اخطار دادند 
که در بین آنها تنها مصطفی کواکبیان اصلاح طلب بود. لاریجانی با توضیحاتی 

که در ادامه می آید، این اخطارها و تذکرها را وارد ندانست.
اما بررسی یک ســاعت و نیمه این گزارش در مجلس نتیجه ای دربرنداشت و 
در نهایــت وکلای ملــت با 107 رأی موافــق، 94 رأی مخالف و 6 رأی ممتنع 
از 240 نماینــده حاضر در صحــن علنی با کلیات طرح مخالفت کردند. به این 
ترتیب این طرح به طور کلی از دستور خارج شد و ارائه مجدد آن مستلزم تهیه 

طرح جدید و بررسی در کمیسیون تخصصی مجلس است.

نظارت آنلاین وزارت دارایی بر دریافتی مدیران
توضیح گزارش کمیســیون اصل نود قانون اساســی در مورد طرح شــفافیت 
دریافتــی مدیران کشــور و اســترداد دریافتی هــای مازاد ازســوی رئیس این 
کمیسیون ارائه شد. داوود محمدی ضمن قرائت گزارش این کمیسیون اظهار 
داشت: تعدادی از دستگاه ها خود را از قانون خدمات مدیریتی کشوری مستثنی 

می دانند که این سبب بروز تبعیض میان دستگاه شده است.
وی افزود: علاوه بــر این حقوق و مزایا، میزان حقوق و مزایا در برخی نهادها 
مشخص نشده و باید این نقص برطرف شود، بعضی از مدیران از دستگاه های 
مختلفی حقوق دریافت می کنند که رقم قابل توجهی اســت و بین حقوق ثابت 
و مســتمر و غیر مســتمر تفاوت آشــکاری وجود دارد که باید شناســایی شود. 
همچنین نبود نظارت مناسب و کافی آخرین دلیل بروز این مسئله بوده است.
محمدی ادامه داد: برای رفع نقایص عنوان شده 11 ماده قانونی از تصویب ما در 
کمیسیون اصل 90 گذشت و بر اساس این 11 ماده قانونی اولا هیچ دستگاهی 
از این قانون مستثنی نشده و اسم تمام دستگاه هایی که در قانون اساسی آماده، 

مشــمول این قانون هستند دوما امر نظارت برای اینکه دیگر چنین مسئله ای 
بروز نکند مشخص شده و دولت مکلف گردیده که سامانه ای در وزارت دارایی 
برای مشــخص شدن حقوق مســئولین در آن تعریف کند و به صورت آنلاین 
توســط دستگاه های نظارتی قابل دسترسی باشد تمام دریافتی مدیران در این 
سیستم درج می شــود همچنین برای دستگاه های نظارتی نیز تکالیفی وضع 

شده که اگر قصوری انجام دادند طبق این قانون مورد پیگیری قرار بگیرند.

طرحی فرمالیته است و نباید به کمیسیون اصل 90 ارجاع می شد
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس، طی سخنانی 
به عنوان مخالف گفت: از این طرح چیزی نمانده جز اینکه یک فرمالیزیشن 
برای مردم بشود که بگوییم مسئله حقوق های نجومی را حل کردیم، در حالی 

که بخش عمده ای از این مشکل حل نشده است.
او کــه خــود از امضاکنندگان طرح اســت در ادامه مخالفتــش اظهار کرد: با 
تصویب این طرح، دریافتی نجومی برخی مدیران تازه شکل قانونی به خودش 
می گیرد؛ معلوم نیست اعداد و ارقام آورده شده در این طرح از کجا آمده است؟
حاجی دلیگانی ادامه داد: گفته شده 20 میلیون تومان می توانند دریافت کنند 
اما معلوم نیست این رقم را از کجا آورده اند،  در حالی که خود دولت از 10 میلیون 
تومان حرف می زند؟ تعیین تکلیف برای حقوق و دســتمزد براســاس آیین نامه 
بایستی در کمیسیون های اجتماعی و بهداشت و درمان مجلس انجام می شد، 

اما چرا این طرح به کمیسیون اصل 90 ارجاع شده است؟
حاجــی دلیگانی اضافــه کرد: آقــای لاریجانی! چرا کمیســیون مشــترکی 
را بــرای رســیدگی به ایــن طرح تشــکیل ندادید؟ چــرا این طرح بــه عنوان 
کمیســیون های فرعی به کمیسیون های تخصصی ارجاع نشده است؟ برای 
اســترداد مبالغ غیرقانونــی هیچ حکم یا واژه جدی در این طرح نیامده اســت 
 و هیــچ پیش بینــی برای چگونگــی برخورد بــا متخلفان در این طــرح انجام 

نشده است؟
نماینده شاهین شــهر در مجلس همچنیــن تأکید کرد: بــا اضافه کردن این 
حقوق ها، مشــکل دیگری در کشــور به وجود می آید و مســابقه ای بین مردم 
برای گرفتن پســت دولتی ایجاد می شــود، در حالی که امروز اگر فردی 2 یا 5 
میلیون تومان بخواهد وام بگیرد، باید کارمند دولتی را برای ضمانت پیدا کند، 
مگر ما چقدر دولت کارمندی در کشــور داریم؟ بایســتی شرایطی را برای سایر 
مردم فراهم کنیم که بتوانند در این کشــور زندگی کنند. در روســتاهای کشور 
که کارمند دولتی وجود ندارد، بایســتی اعمال و رفتار و صحبت های ما حالتی 
باشد که اشتیاق کارمند شدن را از بین ببرد، فلذا پیشنهاد می کنم گزارش طرح 
شــفافیت دریافتی مدیران کشور مجدداً به کمیســیون مربوطه ارجاع شود تا 

بیشتر مورد رسیدگی قرار گیرد.

این طرح مجموعه های زیرمجموعه نهاد رهبری را هم 
دربرمی گیرد

نماینده گرمســار و یکی از اعضای هیات رئیسه مجلس از موافقان طرح بود. 
غلامرضا کاتب گفت: این طرح ویژگی هایی دارد که خواسته مردم و مقام معظم 
رهبری اســت. یکی از مهمترین ویژگی های آن، شمولیت این طرح است که 
همه نهادها حتی شــورای نگهبان،  نیروهای نظامی و نهادهای زیرمجموعه 

رهبری را دربرمی گیرد.
وی با بیان اینکه ویژگی مهم دیگر این طرح بازگشــت حقوق های نامشــروع 
اســت، گفت: اینجا صرفا به بحث دریافت پرداخته نشــده، بلکه به اســترداد 
هم پرداخته اســت. از اول سال 88 دریافتی ها را بررسی می کند و هر مدیری 
دریافت نامتعارف داشته،  حقوقش به خزانه بازمی گردد. بر اساس گزارش دیوان 
محاســبات نزدیک 400 نفر بیشــتر از حق قانونی خود دریافت داشته اند که 
اینها برمی گردد. کاتب توضیح داد: ضمانت اجرایی اش هم این است که اگر 
مدیری اطلاعات نادرست داد سه ماه تا یک سال انفصال از خدمت می گیرد.
وی گفت: ویژگی بعدی این طرح این اســت که پرداختی شامل حقوق و مزایا 
نباید از دو برابر حداکثر دریافتی قانونی دریافت کند. حداکثر دریافتی 5 میلیون 
و 600 هزار تومان است. که دو برابرش می شود 11 میلیون و 200 هزار تومان. 

یعنی حتی رئیس جمهور هم نمی تواند بیشتر از این حقوق بگیرد.

انتقاد به شیوه ماستمالیزاسیون در بررسی طرح!
اما بررسی طرح شفافیت دریافتی مدیران کشور و استرداد دریافتی های مازاد 
در جلســه علنی حاشــیه هایی به همراه داشــت. در ادامه بیان نظر موافقان و 
مخالفان در مورد طرح شفافیت دریافتی مدیران کشور و استرداد دریافتی های 
مــازاد، مصطفــی کواکبیــان انتقاداتی را به مجلــس وارد کرد و این شــیوه را 

»ماستمالیزاسیون« خواند.
کواکبیان در این رابطه گفت: تا به حال هشت نفر اخطار اصل 90 را داده اند و 
همه هم معتقد بودند نباید این طرح را به کمیسیون اصل 90 ارجاع می دادیم. 
ما می خواهیم جلوی اجحاف بیت المال را بگیریم؛ این ماستمالیزاسیون است، 
کاری نیســت که مجلس که در رأس امور است باید انجام دهد. در حال حاضر 
هم دولت مخالف اســت و هم مجلــس ولی حضرتعالی چــون اراده کرده اید 

می خواهید انجام دهید.
لاریجانی در پاســخ به کواکبیان گفت:اراده ای از طرف ما نیســت. من طرح 
ندادم بلکه 15 نفر از نمایندگان طرح دادند. خود کمیســیون اصل 90 هم به 
طرحی رسیده بود و ما گفتیم اگر این طرح ها یکجا بررسی شود منطقی تر است 
اما این که شــما می گویید بعضی جاهای این طرح اشــکال دارد، در زمانی که 

جزئیات طرح بررسی می شود نظر بدهید.

مدیریت زنان انتظار طبیعی جامعه است
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به دلایل انتخاب رئیس جدید سازمان میراث فرهنگی اظهار کرد: سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری همچون مثلثی متساوی الاضلاع است که باید 
به هر ســه بخش آن به یک اندازه توجه شــود. اسحاق جهانگیری در مراسم تودیع و معارفه ریاست ســازمان میراث فرهنگی و گردشگری گفت: خانم احمدی پور ریاست جدید سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری را بر عهده گرفتند، ایشان زنی دانشگاهی است که کارهای علمی بزرگی انجام داده و در سطح ملی کارنامه مدیریتی خوبی دارد. وی ادامه داد: نمی شود تنها به تکیه بر مدیران 
گذشته اکتفا کرد و نیاز است که مدیران جدید با اراده محکم و انگیزه جدید و دانش نو در صحنه مدیریت حضور پیدا کنند که حتما تجربه موثری خواهد بود. وی ادامه داد: مساله مهم دیگر حضور زنان 
و فرصت های جدیدی است که زنان در مدیریت کشور ایجاد کرده اند مدیریت زنان انتظار طبیعی جامعه است و نمی شود از کنار آن گذشت شاهد بوده ایم که زنان در مسئولیت هایی که قبول کردند چه در 
نهادهای ملی و چه اجرایی حضور آنها منشأ تغییر و تحول بوده است. معاون اول رئیس جمهور اظهار کرد: جامعه جوان ما نیز انتظار دارد که مدیریت از سطوح پایین تر به سطوح بالا بیاید و مدیران با توجه 

به توانمندی، دانش و عملکردشان در مدیریت های بزرگتر حضور یابند.

سیاسی
یکشــنبه 23 آبــان مــاه 1395

پیگیری روز

اعلام آمادگی یک بانک خارجی برای پرداخت وثیقه زنجانی
یک بانک دولتی خارجی طی نامه ای به بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران برای پرداخت وثیقه بابک زنجانی اعلام 
آمادگی کرده است. رسول کوهپایه زاده وکیل مدافع بابک زنجانی با اعلام این خبر اظهار کرد: اخیراً یک بانک خارجی 
100 درصد دولتی رسماً طی پیام بانکی از طریق سوئیف به بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اعلام کرده که در 
صورت تبدیل قرار بازداشت زنجانی به قرار وثیقه، مبلغ وثیقه را پرداخت می کند. این وکیل دادگستری افزود: با توجه 
به اینکه این بانک دولتی نمی توانسته مستقیماً با قوه  قضائیه ارتباط بگیرد، به بانک مرکزی نامه زده و از بانک مرکزی 
ایران درخواست کرده این موضوع را به اطلاع دستگاه قضا برساند. کوهپایه زاده اضافه کرد: بر اساس حقوق بانکی 

بین المللی وقتی یک بانک 100 درصد دولتی به بانک مرکزی ایران رسماً طی سوئیفت اعلام می کند حاضر است مبلغ وثیقه را پرداخت کند، برای 
آن بانک مسئولیت دارد و فردا نمی تواند بگوید شوخی کردم. وکیل مدافع بابک زنجانی تأکید کرد: با توجه به اینکه پیشتر شرکای خارجی موکل برای 
پرداخت وثیقه اعلام آمادگی کردند و حتی تعهدنامه رســمی در یکی از دفاتر اســناد رسمی تهران دادند و یک بانک دولتی نیز رسماً به بانک مرکزی 
نامه زده و اعلام آمادگی کرده، در بهترین موقعیت و شرایط برای بازگشت پول و اجرای قانون هستیم. کوهپایه زاده گفت: جالب اینکه بانک مرکزی 
به بانک دولتی ارسال کننده سوئیفت پاسخ داده که »این مسئله به ما مربوط نیست و شما مستقیم به شرکت ملی نفت ایران نامه بزنید.« وی با بیان 
اینکه از مراکز عالی تصمیم گیری درخواســت دارم این مســائل را بررسی کنند، گفت: حتی اگر شرکای خارجی موکل تعهد نمی دادند و بانک دولتی 

خارجی هم اعلام آمادگی نمی کرد،  طبق ماده 242 قانون آئین دادرسی کیفری باید قرار بازداشت زنجانی به قرار وثیقه تبدیل می شد.

واکنش روز

کسی نمی گوید داخل صحن امام رضا)ع( باید کنسرت بگذارند
علی مطهری به انتقادها در مورد سخنان اخیرش درخصوص کنسرت در مشهد پاسخ گفت. وی اظهار کرد: من قبلا 
هم توضیح دادم که این صحبت ها در یک جلســه ســخنرانی دانشجویی در دانشــگاه سمنان بود. و بعد از آن جلسه 
پرســش و پاسخ دانشجویی صورت گرفت، یک کســی از موضوع ممنوعیت کنسرت در مشهد مقدس سوال کرد که 
من گفتم این نمی شود که قانون دوگانه اجرا بشود قانون در سراسر کشور باید یکسان شود.  البته کسی نمی گوید که 
داخل صحن امام رضا)ع( باید کنسرت بگذارند و بعد هم مثال زدم که یک شعر عرفانی حافظ را اگر کسی مثل آقای 
سراج بخواند و در گوشه ای از مشهد اجرا بشود چه اشکالی دارد .  بعد از باب مزاح برای اینکه جلسه دوساعت طول 

کشــیده بود گفتم شــاید اگر امام رضا)ع( هم بودند در این کنسرت شرکت می کردند.  منتهی حضاری که در جلسه بودند این موضوع را توهین تلقی 
نکردند. ولی بعد خبری منتشر شد با این تیتر که اگر امام رضا)ع( بودند در کنسرت شرکت می کردند. این یک برداشت دیگری است. شاید بهتر بود 
که من این حرف را نمی گفتم ولی این کار شــیطنت بود که این خبر را اینگونه تنظیم کنیم و این کار درســتی نبود. حتی امام خمینی)ره( هم در سرود 
شهید مطهری که در مقابل ایشان اجرا شد شرکت کردند و به این کار اعتراضی نکردند. علی مطهری پیش از این نیز درخصوص اظهارات اخیر امام 
جمعه مشــهد درباره اجرای کنســرت ها در استان خراسان رضوی، گفته بود: درباره اجرای کنسرت ها در استان های مختلف نباید تفاوت قائل شد، 
زیرا کشور که حکومت فدرالی نیست و اینگونه نیست که بگوییم خراسان رضوی دارای خودمختاری است و قوانین خاصی بر آنجا حکومت می کند. 

مطهری درباره شرایط خاص شهر مشهد نیز گفت: این موضوع از کجا آمده است؟ چنین چیزی اصلًا معنی ندارد. 


